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دانشگاه @ f a r h i k h t e g a n d a i l y

رئیسدانشگاهصنعتیجندیشاپوردرگفتوگوبا»فرهیختگان«:

باید ظرفیت تحصیلات تکمیلی را به کمک حل مشکلات کشور بیاوریم

التهاب ناشی از افزایش سن، مرگ ومیر بیماران 

کووید-۱۹ را افزایش می دهد 

بــه گــزارش ایســنا و بــه نقل از وب ســایت رســمی انجمن پیشــبرد علــوم آمریکا، 

آرن اکبر )Arne Akbar( و درک گیلوری)Derek Gilroy( ، پژوهشــگران این 

پــروژه، ایــن موضــوع را مــورد بررســی قــرار دادنــد تا نهایتــا بتواننــد راهبردهایی 

را بــرای کاهــش عــوارض ناشــی از افزایــش ســن پیــدا کننــد.  التهــاب ناشــی از 

افزایــش ســن، بــه خاطــر از بیــن رفتــن ســلول های پیــر در بافت هــای بــدن 

پیــش می آیــد و مولکول هــای التهابــی را آزاد می کنــد.  پژوهش هــای بســیاری 

نشــان داده انــد افزایــش التهــاب ناشــی از افزایــش ســن می توانــد ایمنی کلی 

بــدن و میــزان کارایــی واکســن را در افــراد مســن کاهــش دهــد.  پژوهشــگران 

در بررســی های خــود، بــه ایــن نکتــه اشــاره کردنــد کــه ممکــن اســت کاهــش 

تعــداد ســلول های پیــر بــه کمــک داروهــای ســنولیتیک یــا کاهــش التهــاب 

بــه کمــک داروهــای ضدالتهــاب، راهبــرد موثــری برای بهبــود نتایــج درمان در 

بیماران مســن مبتلا به کووید-۱۹ باشــد.  همچنین پژوهشــگران، این ســوال 

را مطــرح کردنــد کــه آیــا واکســن ها می تواننــد در ایــن محیط التهابــی ، کارایی 

داشــته باشــند یــا خیــر.  بــه گفتــه پژوهشــگران، بررســی در مــورد واکســن موثر 

کوویــد-۱۹ بایــد کاهــش کارایــی واکسیناســیون را در بیمــاران مســن تر نیز در 

نظــر بگیــرد و ارتبــاط ایــن موضــوع را بــا التهــاب ناشــی از پیــری ارزیابــی کند. 

استفاده از کرونا ویروس 

برای بازگرداندن دانشجویان به کشور!

به گزارش ایسنا به نقل از یودبلیونیوز، ۶ دانشگاه مستقل در سنگاپور تصمیم 

گرفتند در ســـال تحصیلی پیش رو برای جبران خسارت های به وجود آمده 

ناشی از کروناویروس، برای حدود دوهزار دانشجو افزایش ظرفیت دهند. 

سنگاپور به آن دسته از دانشجویان سنگاپوری که در خارج از کشور تحصیل 

می کنند و برنامه تحصیلی آنها به دلیل کرونا لغو شـــده است، پیشنهادهای 

اضافه تری هم ارائه داده است. 

گروه دیگری هم که به آنها پیشنهاداتی ارائه می شود، دارندگان دیپلم فنی 

هستند که در نظر داشتند جذب بازار کار شوند ولی به دلیل شرایط بد بازار 

کار مجددا به ادامه تحصیل روی آورده  بودند. 

وزارت آموزش سنگاپور پیش از این اعلام کرده بود که ضمن حفظ استانداردها، 

پیشنهادهای مختلفی را هم برای دوره های مختلف ارائه می دهد. 

این وزارتخانه انتظار دارد به دلیل این پیشنهادات تحصیلی میزان مشارکت 

دانشجویان در سال جاری تا دو درصد افزایش یابد. 

به دلیل بحـــران به وجود آمده از پاندمی کووید-۱۹ دانشـــگاه های جهان 

خسارت های متعددی متحمل شدند و همه آنها به فکر جبران این خسارت ها 

هستند.

داوطلبان واکسن کرونا 

عمدا دربرابر ویروس قرار می گیرند

بـه گـزارش مهـر بـه نقـل از گاردین، محققان توسـعه دهنده واکسـن ویروس 

کرونـا در دانشـگاه آکسـفورد تصمیـم دارنـد »آزمایـش بالینـی چالشـی« 

)challenge trial(  انجـام دهنـد. ایـن آزمایـش اقدامـی بحث برانگیز اسـت 

زیـرا هنـوز هیچ درمان تاییدشـده ای برای مقابله با این بیمـاری وجود ندارد. 

در »آزمایـش بالینـی چالشـی« داوطلبـان به طـور عمـدی و در شـرایط 

کنترل شـده آزمایشـگاهی در معـرض ویروس کرونا قـرار می گیرند. این بدان 

معناسـت کـه آزمایـش را می تـوان در چنـد هفتـه انجـام داد و بـه تعـداد افراد 

کمتری نیاز است. مرحله نخست واکسن توسعه یافته در دانشگاه آکسفورد 

تاکنون روی هزار داوطلب انگلیسـی آزمایش شـده که جزئیات کامل آن در 

هفته آینده در نشـریه لنسـت منتشـر می شود.  از سوی دیگر هم اکنون ده ها 

هـزار نفـر در انگلیـس، برزیل، آفریقای جنوبی و آمریکا اسـتخدام شـده اند تا 

مرحله سـوم آزمایش بالینی این واکسـن برگزار شـود. این درحالی اسـت که 

پروفسـور آدریان هیل، مدیر انسـتیتو جنر و یکی از محققان ارشـد این پروژه 

اعلام کرده به طور موازی مشـغول آماده سـازی مقدمات آزمایش واکسن روی 

افـراد سـالم و قـرارداد آنهـا در معـرض ویروس هسـتند.  به گفته هیل محققان 

آکسـفورد مشـغول بررسـی جنبه فنی مقدمات در آزمایشـگاه ها هستند. 

محققان روس به آنتی بادی 

ویروس کرونا دست یافتند

به گزارش مهر به نقل از تاس، محققان انستیتو بیولوژی مولکولی و سلولی 

سیبری شاخه آکادمی علوم روســـیه در نووسیبیرسک برای نخستین بار 

در این کشور به آنتی بادی های خنثی کننده ویروس کرونا دست یافتند. 

به گفته الگا دروخوا، دبیر اجرایی کارگروه ضدویروس کرونا در این انستیتو، 

ادامـــه تحقیقات در این زمینه، مبنایی برای توســـعه روش های درمانی و 

پیشگیری از ابتلا به ویروس کرونا را فراهم می کند. 

او در این باره گفت: »مرکز تحقیقاتی نووسیبیرسک نخستین مقر در روسیه 

اســـت که توانســـته به آنتی بادی های فعال کووید-۱۹ دست یابد. برای 

ایـــن منظور از نمونه خون اهدایـــی افرادی که قبلا به ویروس کرونا مبتلا 

بودند و همچنین فناوری خاص برای طبقه بندی لیمفوســـیت )نوعی از 

گلبول های ســـفید خون که در سیســـتم ایمنی بدن انسان نقش مهمی 

دارند( استفاده شده است.« 

به گفته این محققان، آنتی بادی های به دســـت آمده می توانند از ابتلای 

بدن انسان به ویروس کرونا جلوگیری کنند. 

نتایج به دســـت آمده از این تحقیق سنگ  بنایی است برای پژوهش های 

بیشتر. 

چارسوی فناوری
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نشاندهندهآناســـتکهبسیاریازکشورهابهتولیدات

علمیایرانیرجوعمیکننـــدتابتوانندنیازهایخودرابا

اســـتفادهازدستاوردهایدانشـــمندانایرانیرفعکنند.

موضوعیکهشـــایدتادودههپیشکمترکسیبهآنباور

داشـــتکهروزیایرانبتوانددرحوزههایمختلفعلمی

حرفیبرایگفتنداشتهباشد.مسالهایکهامروزهباشیوع

بیماریکرونابیشازپیشموردتوجهقرارگرفتهوحالانهتنها

مردمبلکهکشـــورهایدیگرنیزمنتظرهستندتاببینند

ایرانمیتواندزودترازکشـــورهایاروپاییوآمریکاییبه

واکســـناینبیماریدســـتپیداکندیاخیر.البتهنباید

اینموضوعرانادیدهگرفتکهایرانقدرتمندعلمیامروز

بهســـادگیبهاینجایگاهدستپیدانکردهوراهزیادیطی

شدتاخارجیهابهتولیداتعلمیدانشگاههایمااستناد

کنند،شایداینتولیداتچنداندررفعمشکلاتداخلی

کاربردنداشـــتهباشند،امامســـیریکهطی1۰و15سال

اخیرتوسطدانشگاههادنبالشـــده،ایننویدرامیدهد

کهدرآیندهنهچنداندوردانشگاههاسهمبسزاییدررفع

معضلاتجامعهداشتهباشندوبتوانندباارائهراهکارهای

علمیوعملینهتنهابســـیاریازمشکلاتداخلیراحل

کردهبلکهجلویبسیاریازپیشامدهایناگواررانیزبگیرند.

پیشرفتعلمیایرانبهانهایشدتااینبارسراغمحمدرضا

عصاری،رئیسدانشـــگاهصنعتیجندیشاپوربرویمواز

اودربارهچگونگیرســـیدنایرانبهجایگاهپانزدهمدنیاو

موانعپیشرویدانشگاههایکشوردرتبدیلدستاوردهای

علمیبهمحصولوتولیدثروتازمقالاتبپرســـیمکهدر

ادامهمیخوانید.

قطعـــادرآینـــدهجایگاهبهتـــریرادردنیا

خواهیمداشت

براساس اعلام ســـایمگو ایران جزء ۱5 قدرت برتر 

علمی دنیا قرار گرفته، به نظر شـــما جایگاه فعلی 

کشور در جهان ماحصل اتخاذ چه رویکرد هایی در 

نظام آموزشی کشور است؟ 

از زمانی که طی دهه اخیر و شـــاید کمتر موضوع 

پژوهـــش در دانشـــگاه ها جدی گرفته شـــد و در 

کنـــار محوریت قرار داشـــتن آمـــوزش به پژوهش 

نیز توجه ویژه شـــد و این مهم که دانشـــگاه ها باید 

پژوهش محور بوده و به مســـائل جامعه ورود کنند، 

به صورت جدی دنبال شـــد، به تدریج این موضوع 

در میان اعضای هیات علمی نهادینه شـــد که در 

کنار وظایف آموزشی، وظایف پژوهشی نیز دارند. 

واقعیت این اســـت که ســـال ها باوجود اینکه این 

وظیفه برای اعضای هیات علمی نوشـــته شده بود 

اما به عنوان تکلیف به آن نگاه نمی شد و شاید چون 

در نظام ارتقای اســـاتید هم کمتر به بحث پژوهش 

توجه می شـــد، ورود به این حوزه ازســـوی اعضای 

هیات علمی نیز چندان جدی انجام نمی گرفت. اما 

امـــروزه می بینیم که اعضای هیات علمی تقریبا به 

همان اندازه ای که برای خود تکالیف آموزشی قائل 

هستند، تکالیف پژوهشی نیز قائل بوده و این مساله 

نیز به دلیل آن است که آیین نامه های مرتبط با این 

حوزه اصلاح شده و موردتوجه قرار گرفته است. به 

همین دلیل اعضای هیات علمی به تکلیفی که از 

قبل متوجه آنها بود، پرداختند و نتیجه اش هم آن 

شد که می بینیم. امروز کشورمان در این حوزه رشد 

داشـــته و تصور می کنم در آینده نیز پیشرفت های 

چشـــمگیری خواهیم داشـــت. اگر دانشگاه ها را 

رصد کنیم، می بینیم که ســـرانه تولید علم شان در 

سال های اخیر درحال رشد بوده و طبیعتا در آینده 

نیز همین مسیر ادامه خواهد داشت تا دانشگاه ها 

در حوزه تولید علم به یک شـــرایط پایداری برسند. 

البته تعداد زیادی از دانشگاه ها به ویژه دانشگاه های 

جوان کشور درحال طی کردن مسیر رشد و ارتقا در 

حوزه پژوهش هستند و قطعا در آینده جایگاه بهتری 

را در دنیا خواهیم داشت. 

بایدبسترهایلازمبرایرسیدنبهثروتاز

تولیداتعلمیفراهمشود

ارتقای دو پله ای جایگاه ایران در استناد به مقالات از 

نگاه نظام رتبه بندی سایمگو نشان دهنده کاربردی 

شـــدن مقالات است، اما این مهم در داخل کشور 

نمود چندانی نداشته و مراکز علمی کشور در حل 

مشکلات کشـــور حضور پررنگی ندارند، دلیل این 

مساله چیست؟ 

در وهلـــه اول باید بگویم که ما مســـیر پژوهش را 

به خوبـــی شـــروع کـــرده بودیم امـــا زنجیره های 

آن را کامـــل نکرده ایـــم. به عبارت دیگـــر به نتایج 

دستاورد های علمی ما استنادات خوبی می شود و 

قطعا این موضوع نشان دهنده آن است که دیگران از 

این دستاورد ها استفاده می کنند و ما نیز باید حتما 

زمینه لازم را برای اینکه دســـتاورد های علمی مان 

به پتنت ختم شـــود، مهیا کنیم. برای این کار باید 

دیگر حلقه هـــای زنجیر را تکمیـــل کنیم، امروزه 

اعضای هیات علمی ما بـــه تولیدات علمی توجه 

ویژه ای دارند، اما باید به ســـمت این مســـیر برویم 

که تولیدات ما به ســـرانجام رسیده و به تولید ثروت 

و تکنولوژی ختم شـــوند، در همین راستا مسئولان 

باید زمینه هـــای لازم را برای محققان فراهم کرده، 

ابزار های قانونی را نیز ایجاد کنند تا اســـتنادات به 

تولیدات علمـــی درنهایت به اختراعات و محصول 

ختم شـــوند. برای این کار نیازمند زیرساخت های 

پژوهشـــی هســـتیم که البته طی دو سال گذشته 

شاهد هستیم که در بودجه های جاری دانشگاه ها 

تاکید همه نهاد های مربوطه این اســـت که بودجه 

پژوهشـــی صرف بخش های دیگر نشود و حتما در 

همین زمینه هزینه شود و قطعا این تاکید زمینه ساز 

تکمیل حلقه های زنجیر در آینده خواهد بود. ما الان 

باید به گام های پایانی بپردازیم و بسترسازی های 

لازم برای رســـیدن به تولید ثروت از دستاورد های 

علمی را انجام دهیم. 

زمینهلازمبرایاستفادهازماحصلحرکت

درمرزدانشتوسطاعضایهیاتعلمیوجود

ندارد

یکی از معضلات کشـــور مقالات ISI است که توجه 

اعضـــای هیات علمی را معطوف بـــه پرداختن به 

مســـائل بین المللی می کند، با درنظر گرفتن این 

مساله به اعتقاد شما چه میزان از مقالات تولیدشده 

توسط اعضای هیات علمی و دانشجویان تحصیلات 

تکمیلی به حل مشکلات داخلی تمرکز دارد؟ 

حقیقتا هنوز در اینکه مقالات تولیدشده در کشور 

به موضوعـــات داخلی بپردازند، فاصله وجود دارد 

و تصور می کنم مقالات ISI که توســـط دانشگاه ها 

تولید می شـــود با بستری که در کشور وجود دارد، 

فاصله داشـــته و باید درراستای حذف این فاصله 

گام برداریم. به عبـــارت دیگر اعضای هیات علمی 

ما در مـــرز دانش حرکت می کنند اما بســـتر لازم 

برای استفاده از دستاورد حرکت در این مرز فراهم 

نشـــده و بین بطن مقالات تولیدشده توسط ما که 

مورداســـتفاده دیگر کشور ها قرار می گیرد، با آنچه 

می تواند در کشور مورد استفاده قرار بگیرد، فاصله 

وجود دارد. توجه به بودجه پژوهشـــی دانشگاه ها 

برای ایجاد زیرســـاخت های لازم برای بهره گیری از 

تولیدات علمـــی، تبدیل کردن فرصت های زمانی 

اعضـــای هیات علمی از فرصت های آموزشـــی به 

فرصت های پژوهشی ازجمله مولفه هایی است که 

باید مدنظر قرار گرفته و اجرایی شـــوند. متاسفانه 

گا هـــا تصـــور می شـــود وظیفه عمـــده یک عضو 

هیات علمی آموزش اســـت، اما ما باید این مهم را 

اصلاح کنیم، چراکه وظیفه عمده این قشر آموزش 

و پژوهش است و باید به همان میزان که به آموزش 

نســـل جوان توجه می شود، به رشد دانش و تبدیل 

کردن علم به ثروت و فناوری نیز توجه شـــود.  بعید 

می دانم که اگر دانشگاهی کاری را انجام داده که 

به نتیجه رســـیده، کشور به آن توجه نکرده باشد و 

مصداق آن را می توان پژوهشـــگاه رویان دانست، 

چراکه وقتی ایـــن مرکز به حوزه ناباروری ورود کرد 

همه دستگاه ها به کمک آن آمدند. 

البته باید هم بسترســـازی در کشور صورت بگیرد و 

هم تلاش اعضای هیات علمی این باشد که  بخشی 

از زمان شان را مصروف امور پژوهشی کنند. با توجه 

به اینکه مطالبه آموزشی در کشور کاهش پیدا کرده، 

اعضای هیات علمی بایـــد زمان خود را به گونه ای 

تنظیم کنند که از دانش شان به سمت پژوهش های 

کاربردی، پتنت سازی و ورود به مسابقه تولید ثروت 

از علم راه پیدا کنند تا کشـــور بتواند جایگاه خود را 

در این مسابقه پیدا کند. 

قطعا برای تحقق آن هم باید مسئولان بودجه های 

لازم را اختصاص دهند و سازوکار های قانونی را مهیا 

کـــرده و هم همت اعضای هیات علمی به این مهم 

اختصاص پیدا کند. نباید فراموش کرد که انتظار 

جامعه از یک عضو هیات علمی نیز همین اســـت و 

در همین راســـتا باید مطالبه عمومی در این زمینه 

شکل بگیرد و اســـاتید  باید به این مطالبه عمومی 

پاسخ دهند.

ایجادتوســـعهپایداردرکشـــورازمســـیر

دانشگاههامیگذرد

ایران می تواند در زمره ۱0 کشـــور پرقدرت علمی 

دنیا قرار بگیرد؟ 

دنیا به هوش و ذکاوت ایرانی ها باور دارد اما مساله ای 

که امروز با آن مواجه هستیم، بودجه پژوهشی است که 

نقش پررنگی در پیشبرد فعالیت های پژوهشی دارد. 

راندمان فعالیت های پژوهشی دانشگاه های کشور با 

توجه به بودجه پژوهشی ای که برای آن صرف می شود 

نسبت به دانشـــگاهی مانند کینگ فهد عربستان 

به مراتب بیشـــتر است، اما باید بیش از این به بودجه 

پژوهشی بپردازیم. شخصا در دانشگاه جندی شاپور 

در سال های اخیر تلاش زیادی کردم که زمان اعضای 

هیات علمی را به سمت فعالیت های پژوهشی کاربردی 

سوق دهم، اما نباید فراموش کرد که برای این مهم در 

کشور باید نظام مند حرکت کرده و همه دانشگاه ها و 

مسئولان عالی رتبه کشور باید وارد میدان شوند تا در 

کنار تامین بودجه پژوهشی، عضو هیات علمی نیز 

تمام  وقت خود را در دانشگاه بگذراند، البته تحقق این 

امر نیازمند آن است که بتوانیم نیاز های مالی اساتید 

را برطرف کنیم؛ اما در شرایط فعلی شاهد هستیم که 

به خاطر برخی مسائل معیشتی، تعدادی از اعضای 

هیات علمی جدیت لازم را در امور پژوهشـــی ندارند 

و طبیعتا باید این نیاز برطرف شـــود. همچنین باید 

در کشور این مطالبه ایجاد شود که دانشگاه به مرکز 

تولید علم و ثروت مبدل شود. ما می توانیم محور توسعه 

پایدار کشور را از مسیر دانشگاه ها دنبال کنیم و این 

موضوع بسیار مهمی است که باید در برنامه ریزی های 

کلان کشور از دانشگاه ها این مطالبه صورت بگیرد که 

محور توسعه پایدار شوند؛ قطعا تحقق این امر توسط 

اعضای هیات علمی شدنی است و معتقدم به خوبی 

می توانیم این فاصله را با ایجاد زیرساخت های لازم، 

تمرکز اعضای هیات علمی در موضوعات پژوهشی و 

حل مشکلات معیشتی آنها برطرف کنیم. 

زیرســـاختهایبودجهایبـــرایپژوهش

دانشگاههاتقویتشود

درحال حاضر موانع اصلی پیش روی پیشرفت علمی 

کشور چیست؟ 

بودجـــه دانشـــگاه ها در حوزه پژوهـــش یکی از 

اصلی ترین مولفه هاســـت که باید میزان اعتبارات 

این حوزه بیش از وضعیت کنونی شود، البته امروزه 

کشور درگیر مسائل مهمی است و شاید در مقطع 

فعلی اولویت ها چنین اجازه ای ندهند که بخواهیم 

میزان اعتبارات پژوهشـــی دانشـــگاه ها را افزایش 

دهیم، اما حتما در درازمدت باید زیرســـاخت های 

بودجه ای برای امور پژوهشـــی دانشگاه ها تقویت 

شود. از طرف دیگر باید زیرساخت های قانونی برای 

اینکه عضـــو هیات علمی تمام تمرکزش در محیط 

دانشـــگاهی بوده و توجهی به بیرون نداشته باشد 

نیز فراهم شود. همچنین باید یک مطالبه عمومی 

شکل بگیرد که دانشگاه در راستای حل معضلات 

جامعه قدم بردارد و قطعا اگر نتواند در این جایگاه 

قرار بگیرد، اصلا زیبنده عنوان دانشگاه نخواهد بود. 

دانشگاه باید بتواند در جامعه اثربخشی داشته باشد 

اما در طول چهار دهه گذشته دانشگاه های کشور 

به دلیل نیاز شدید آموزشی، محوریت آموزشی پیدا 

کرده اند و این وضعیت باید به سرعت اصلاح شده و 

دانشگاه ها از محوریت آموزش به محوریت آموزش و 

پژوهش، جامعه محوری و رسالت ایجاد توسعه پایدار 

برای جامعه برسند. 

وظیفه مســـئولان نظـــام آموزش عالی، روســـای 

دانشـــگاه ها و اعضای هیات علمی در تحقق این 

مهم نیز حرکت به سمت آن است. تصور می کنم با 

یک برنامه ۱0 ســـاله و درصورت تحقق مولفه های 

لازم می توانیم در یک جایگاه بســـیار خوب علمی 

در دنیا قرار بگیریم. 

نهایتکاریکدانشجویدکتریایناست

کهدومقالهمنتشرکند

ظرفیت دانشجویان تحصیلات تکمیلی و اعضای 

هیات علمی یکی از مولفه های اصلی برای پیشرفت 

علمی اســـت، جایگاه کشور در این حوزه را چطور 

ارزیابی می کنید؟ 

در حوزه تحصیلات تکمیلی از لحاظ کمی جایگاه 

خوبی داریم اما در این حوزه با نقصی مواجه هستیم 

و آن هم اینکه دانشجویان این مقطع از دایره داخلی 

دانشـــگاه بیرون نرفته و نیاز هـــای جامعه را رصد 

نکرده انـــد، درحالی که این ظرفیـــت عظیم را باید 

متوجه مســـائل پیرامونی کنیم، نه اینکه صرفا به 

داخل دانشگاه معطوف شـــوند. متاسفانه امروزه 

نهایتا کار یک دانشـــجوی دکتری این است که دو 

مقاله منتشـــر کند. معتقدم باید ظرفیت پذیرش 

دانشـــجویان تحصیلات تکمیلـــی منطبق بر حل 

مشـــکلات پیرامونی دانشـــگاه ها و جامعه باشد و 

باید دانشگاه ها را موظف کنیم تا در یک برنامه پنج 

ساله، 50درصد از ظرفیت دانشجویان تحصیلات 

تکمیلی خود را معطوف به حل مشکلات بیرون از 

دانشگاه کنند. 

متاســـفانه امروزه دانشـــجوی دکتـــری از خارج 

از دانشـــگاه پروژه ای را نمی گیرد کـــه بخواهد با 

همکاری اســـتادش به انجام آن بپـــردازد، اما این 

موضوع در دانشـــگاه های دنیا رایج است و شاهد 

هســـتیم که پروژه هـــای تحصیـــلات تکمیلی در 

دانشگاه های خارجی به تولیدات علمی و اختراع 

نیز منجر می شـــود. قطعا اگر چنین وضعیتی در 

دانشـــگاه های خارجی ایجاد شـــود باعث خواهد 

شـــد تا تکیه دانشگاه ها بر بودجه های عمومی نیز 

کاهش پیدا کند. درحقیقت چرخه دانشـــجویان 

تحصیـــلات تکمیلی از لحاظ کمیت نه تنها رشـــد 

خوبی داشـــته بلکه شـــاید کمی هم بیشتر از نیاز 

رشـــد کرده اما از ســـوی دیگر محتوای لازم برای 

پرداختن به مشکلات پیرامونی چندان موردتوجه 

قرار نگرفته و همین مساله باعث شده هرم معیوبی 

را در بحث تحصیلات تکمیلی داشـــته باشیم. به 

همین دلیل امروز می بینیم که مســـئولان آموزش 

عالـــی بعضا ظرفیت های تحصیلات تکمیلی را نیز 

کاهـــش می دهند، چراکه مـــا می خواهیم هزینه 

هنگفتی که برای تحصیل یک فرد صورت می گیرد 

منجر به یک نتیجه سودآور برای جامعه شود و باید 

دانشگاه ها به این سمت بروند که ظرفیت های این 

مقطع را متوجه حل مسائل پیرامونی خود کنند. 

برای تحقق این مهم چـــه تحولی در نظام آموزش 

عالی کشور صورت بگیرد؟ 

تغییـــر در آیین نامه هـــای موجود هـــم می تواند 

این مســـاله را محقق کنـــد، چراکه ما راه حل های 

بیرون رفـــت از این وضعیت را داریم و صرفا باید این 

راه حل ها به نظام قاعده مندی تبدیل شوند تا از این 

طریق همه دانشگاه ها با یک الگو کار را جلو ببرند؛ 

چراکه اگر دانشـــگاه ها بخواهند به صورت پراکنده 

به این حوزه ورود کنند، قطعا نتیجه بخش نخواهد 

بود. حتی ممکن است مسیر دانشجویان تحصیلات 

تکمیلی به سمت دانشگاه هایی که در این حوزه با 

سهولت بیشتری برخورد می کنند، سوق پیدا کند 

که این مساله نیز نتایج خاص به خودش را خواهد 

داشت. باید مسئولان آموزش عالی کشور به صورت 

نظام منـــد در این حوزه ورود کنند و معتقدم امروزه 

زمینه های لازم برای تحقق آن در کشور فراهم است.

زهرا	رمضانی		
روزنامه نگار


